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A/S RANHEIM PAPIRFABRIK 

RAN HElM 

TRIVSEL 
Trivsel er et ord du meter daglig, og 

vi kan vel nesten kalle det et moteord. 
Enkelt sagt er vel trivsel: A gjere h va 

du har lyst pa, og ikke la andre be
stemme det . 

D ett e gar nefJfJe fullt ut pa en arbeids
plass, men en lean forseke a innrette seg 
slik at trivselen blir sterst mulig, ogsa 
der. 

Trivsel kan sies a vane en form for 
livskunst. D et kan vcere a sette pris fJa 
de ting og fordeler en har, uten a mis
unne at naboen kanskje har fl ere. 

Et gammelt visdomsord sier: D et er 
vanskelig a vcere fomeyd m ed lite, de l 
er umulig a vcere fome yd m ed m eget. 

D ett e kan de vcere noe i, m en en skal 
dermed ikke gi avkall pa alle ambisjoner. 
M aterielle ting gir ogsa trivsel - m en 
det er ikke alt. Tri vselen betinger opp
fyllelse av mange ensker pa en rekke om
rader. Vi trenger denne trivselen, og vi 
kan langt pa vei ordne oss slik at vi har 
den bade fJa arbeidsplassen og heime. 

Red . 
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Av Ranheim Papirfabrihs historie 
(Forts. f r a nr. 1 1972 ) 

Dct er 5 ar siden vi sist ber0rte 
sp0rsma let om ny papirmaskin t il 
ersta tnin g for »Ga mmel-etta ». Det 
ha dde vrer t en for stor post til a t den 
k unne fa plass pa prior itetslist en -
p rioritetsrekken ville i tilfe lle h a t a tt 
overbalanse og veltet . Men n a var 
tiden k ommet til a t a opp sa k en . Den 
ble t a tt opp pa varparten, idet direk
t 0r Olafsen fra Den Norsk e Kredit
ba nk bes0kt e R a nheim for pa stedet 
a danne seg en m ening om en fore
slatt ombyggin g a v papirmaskin II. 
U nder denn e besik tigelse k om han til 
det result a t at en utskif ting av papir 
m askin I ville vrere den rasjonelle 
!0sning. Direksjonen var ( selvf0lge
lig ) h elt enig i dette, og det ble inn
ledet forha ndlinger m ed Kreditban
ken om ba de ut sk ifting a v papir m a
skin I og om ombyggin g av soda
huset . I septem ber var disse forha nd
linger bragt til a vslutning ved a t 
banken hadde g it t samtykke til a f i
nansiere innkj0p av ny m askin, mot 
at Hambros Bank fo r a m eta -lanenes 
vedkommende og g jeldsk reditoren e 
gav prioritet t il Kreditba nken for an
skaffelsessummen , k r . 350.000,- . 

Den nye m askin som ble bestilt var 
a v Yankee-t ypen m ed 125" rensk a ret 
a rbeidsbredde, og den ble Ievert fra 
Myrens Verkst ed og Karlst a d Mek. 
W erk stad . N ye pap irm askin I , «Ny
etta ». «Ga mmel-etta» stanset jule
aften 1933, og vi tar hatt en av med 
ett m inutts stillhet i den st und den 
avlevert e s in s iste m et er, med t ak k 
for 42 a r s t rofas t arbeid. Dens pro
dukt var til slutt blitt h enimot usel
gelig, men det var ik k e m askin ens 
skyld, - det va r t iden sam hadde 
distanser t den. 

R anheims pr oduksjon i 1933 Ia som 
i fjo raret under k apasiteten, den ble 
7145 t onn til en p roduksjonspris som 
a r et i forveien , kr. 269 p r . tonn. Ar
sak en var, som aret i fo r veien m a ng
lende ordrer. Men ved arets utgan g 
hadde m an en ordrem appe svar ende 
til f ull drift av h ele fabrikken i llh 
m aned. Avsetningsfor holdene hadde 
a vgj0rende bedret seg. Ta riffene som 
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utl0p pr. 15. a ug ust ble denne gang 
forlenget for 2 ar. 

I nest siste a vsnitt av 1932 er nevnt 
at hele R a nheims aksjek apita l ansaes 
a vrere tapt. I en sadan s it uasjon vii 
det bli et krav «at n oe rna g j0res». 
Det var i september 1932 fatt et be
s lutning om innka llelse av ekstr a ordi
nrer generalforsamling . Det va r i 
mellomtiden kommet til nye momen
ter som bevir k et at den besluttede 
generalforsam ling ikke ble innkalt, 
f0rst og fremst omslaget i konjunk 
turene og avsetn ingsforh oldene, det 
siste resultatet av Scank rafts arbeid. 
I mars kunne man ta den beslutning 
at ut settelsen av rentebeta lingen pa 
obligasjonsla net ikke skulle g j0res ef
fek t iv, idet man fant a t «de n 0dven
dige midler t il dekning av rentene 
formodentlig ville skaffes a v d r iften ». 
Det var det f0rste skritt - oppover 
ig jen. E llers var rekonstruksjonspla 
ner under dr0ftelse g jennom aret. De 
kom dog ikke til a bli realisert f0r i 
1935. 

Vi har tidligere ber0rt det forhold 
a t R anheims «stam»-a k sjer h elt f ra 
1907 sto pa en r ekke enkelt personers 
navn, men i r ealitet en eides a v Mer
aker Brug A f S, hos hvem disse per
saner hadde deponert aksjene og sam 
hadde innbetalt dem ved starten . 
Midtsommers 1933 inntradte en for
andring i dette forhold, idet styre
medlemmene i Meraker Brug overtok 
Brugets a ksjer i Ranheim. Styret i 
Meraker Brug var de samme herrer 
som R a nheims direksjon, her med 
tillegg a v disponent Eliassen. 

Ranheims arsoppgj0r for 1933 viste 
et driftsunderskudd pa k r. 100.000,
med tillegg av saldoen pa gevinst og 
tapskonto kr. 520.00,- . J o, noe matte 
g j0res. 
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Den internasjonale bak grunn for 
kraftpapirindustrien i 1934 var et 
ganske betydelig oppsving av ver
densforbruket av kraftpapir, men den 
hadde i sitt f0 lge bl. a . opprettelse av 
papirfabrikker i importlan dene. Det 



var ogsa fremdeles vanskeligheter 
med importen i Frankr ike, Holland, 
Belgia og Ita lia , de lukket seg inne -
foruten t reghet i oversj0isk e forret 
ninger. Dcr var det sa lgsm etodene 
som ikke va r rasjonelle . I papir i det 
hele t a tt va r det prisfall unntagen for 
de g r upper som ha dde k artellavt ale 
som Scankraft. Og Scankraft for
ma dde a holde prisene oppe pa pra k 
tisk t a lt sa m me niva som h0st en 
1933, det ble et sta bilt avsetningsar 
for kra ftpapirfa brikkene. Eng la nd
a vta lene, ba de den offisielle sta t s 
a.vta le og spesialavt a ler som Scan 
l,r a ft fikk i stand med de en gelsk e 
!;raftp apirfa br ikker sikret clenne sta 
bi!itet m ed den f0lge at k a rtellets 
salg til E ngla nd steg m ed ca . 10 %. 
H elt omkostningsfritt fikk Scankraft 
ikke resultatene, k art ellet h a dde mat
tet pa legge s ine medlemmer en pro
duksjonsinnsk renkning pa ca. 11 % -

Et fo rhold som ga de skandinavisk e 
papirfa br ikanter a v kraftpapir m eg et 
a t enk e pa var import la ndenes k raft
papir fabr ikkers billige innkj0p av ra
stoff, k r a ftmasse. De t gjaldt fo r kar
t ellet a fa da nnet en organisasjon 
innen kraftmasseindustr ien , slik at 
Scankraft kunne fa en institusjon a 
holde seg til og treffe avt a ler med: 
«Som det nu er ha r kraftpapirfa brik
k ene (i Norden ) sine virkelige kon
kurrenter i kra ftm assefa brikkene i 
sine respektive hjemla nd.» (Direkt0r 
Kirer 22/3 1934 ) . Det k an imidlert id 
ikke sees a t denne sak kom noe vi
dere i 1934. 

Det a lminnelige oppsving i kraft
pa pirforbruket g jorde seg ogsa g jel
dende innenla nds, m en her va r det 
friksjoner m ellom de konkurrerende 
fa brik!{er , loja litet en sviktet hos en
kelte, hos a ndre var det usikkerhet. 
Det lyktes R anheim a sikre seg sin 
rimelige a ndel i den 0k ede omsetning . 
De norsk e P a pirfa brika nter s F oren
ing a rbeidet pa a fa i stand en a vta le 
om k voteordning pa innlandet, m en 
de-!- kom ikke til noen a vg j0relse i 
11 ·~4. 

~rets begivenhet pa fabr ikken va r 
ig ~.ngsettelsen av den nye papirma 
sl rin «Ny-etta ». Den kom i gang 19. 
rn fl.rs og viste seg a Ievere et papir 
el ter 0nske. Den sva rte t il fo rventnin
g• ~ne ba de med h ensyn til kva litet en 
a u papiret og sikker drift. Arbeids-
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bredden , som egentlig var 125", ble 
v ~cl en mindre forandring , foretatt i 
f ibr ikken, presset opp t il 130". Ma
skinens k apa s itet va r 20 tonn i d0g
n et, - om trent som den utskiftede 
<< Gamm el-etta ». R a nheims sa mlede 
t ~oret isk beregnede produksjonsevne 
f kulle pa topp vrere ca. 15.000 tonn. 
J 1930-arene k om den dog a ldri over 
J 2.600 tonn. 

Anska ffelsen a v den nye m askin 
ha dde vrert et luafttak som lmnne 
f0lgcs ba re a v et par mindre nyan
sk affe!ser : 1. E n ny huggemaskin 
som b:'l.de rcduser t e huggeomkostnin
gene og hugg bedre flis , og 2. F a rge
trykk m a skin fo r m0nstertrykking 
m cd a nilinfa rger . 

Arsproduksjonen ble i 1934 9645 
tonn pakket papir til en produksjons
pr is a v kr. 257,73 pr. tonn, en nedgan g 
pa ca. 4 % fra normalen kr. 270,- . 
H oveda rsak ene var mindre arbeids
omkostninger og Ia vere renteutgifter. 
I l0pet av 1934 ble dfs «R anheim» 
solg t for 30.000 kroner. 

Etter a t den nye papirma skinen 
ha dde gat t i 4 m a neder og rettferdig
gjor t sin a nsk a ffelse, ble sp0rsmalet 
om nytt sodahus t a tt opp . Det var en 
affre re pa ca. 450.000 kroner, med 
ber egnet arlig besparelse pa 140.000 
k roner. Det ble g jort henvendelse til 
Den Norske Kreditba nk om Ian pa 
450.000 kroner til ombyggingen. Pa 
denne h envendelse reagerte banken 
ikke uvillig, m en stilte som forutset
ning a t det ble g jennomf0rt en rekon
stru]{sjon a v selsk apet etter en nrer
mere spesifisert plan m ed hovedtrekk 
nedsk r iving a v den gamle aksjekapi
tal og a t a k sjonrerkreditorenes til
godeha vender ble overf0rt til aksje
kapital, men «heist ogsa nogen frisk 
kapita l» innbeta lt fra aksjonrerhold. 
L engere kom m an ikke i 1934. 

R a nheims a r soppg j0r for 1934 viste 
et drif t sunderskudd pa ca. 42 .000 
k roner , man va r k ommet opp i en 
m inus pa gevinst- og t apskonto pa 
644.539 kroner. Men da det ble frem
lagt i slutten a v februar 1935, hadde 
de to siste m a neder vist at m a n pa 
drif t en nu va r kommet i ba lanse. 
R a nheim var kommet over bakke
lmeiken. 

F ra 1934 ha dde T egefors W erk sitt 
salgskontor for f abrikkens sulfit-
m a sse pa Ranheim. (Forts.) 



Protoko/1 Ira mete i bedriltsutvalget 
Bedriftsutva lget ved A/S Ranheim 

Papirfa brik holdt m0te i konferanse
rommet i Mek. verk sted fra kl. 18.00. 

Til st ede: Fredrik Kirer, Gunna r 
Borhaug, Erling Dyblie, Kjell Hilmar
sen, 0istein Sak svik, Johan Svendsen, 
P eder Myhre, Erl. Wiik, Aud Eidem, 
Arnfinn Knutsen, Aksel Berge, Arne 
R eitan , Morten Lillefloth. 

F orfall : Audun M0ller. 

Dagsorden : 
1. Orienterende m eddelelser fra 

bedriftsledelsen. 
2. Var bedrift og EF. 
3. Var bedrift og tariffrevisjonen 

1972. 
4. Va lg av formann og sekretrer. 
5. Eventuelt. 

Hilma rsen innledet med a g j0re 
oppmerksom pa at de va lgte m edlem
m er a v bedriftsutva lget ha r delta tt i 
utvalget i 2 a r og a t det n a er foret a tt 
nye valg fra de a nsa ttes side. 

Aud Eidem og Arnfinn Knutsen er 
g jenvalgt som medlemmer av be
driftsutva lget for 2 a r , mens Erling 
Wiik er kommet inn som nytt med
lem. For a rbeidslederne er gjenvalgt 
Aksel Berge m ed varamann A. Gjen g
st0. For tekniske funksjonrerer er 
valgt Arne R eita n m ed varamann 
Gisle Galaen. For merkantile funksjo
n rerer er valgt Mor t en Lillefloth med 
varam ann Knut Wold. 

Hilmarsen 0nsket a ile de nye rried
lemmer a v bedriftsutva lget velkom
men. 

1. Orienterende meddelelser fra 
bedriftsledelsen. 

Kirer orienterte om a t 1971 ble pre
get av lavkonjunktur som holdt seg 
g jennom h ele aret . Sa mtidig h ar vi 
m a ttet absorbere sterkt 0kende om
kostninger slik at vi kom da rliger e 
fra 1971 enn de m a l vi ha dde satt oss. 

Budsjettet for 1972 innebre rer a t vi 
rna vrere i stand til a g j0re tingen e 
bedre. De to f0rste m a n eder i a r pe
k er i riktig r etning selv om vi h eller 
ikke da h a r klart a n a vare m a l 
fullt ut. 

N a r det gjelder m a rkedsforho!dene 
er det ingen lysning i forhold til bildet 
slik det har vrert de siste 12- 14 
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ma neder . Det er fremdeles kj0pers 
marked. 

Vi har brukt opp en del gamelt 
virke og saledes vrert i stand til a 
bygge ned lager et. Denne linje vi! vi 
for t satt fors0ke a f0Ige, men det er et 
stort overskudd av virke pa grunn av 
innsk renkninger ved andre bedrifter 
og som f0lge a v vindfall fra stormen 
i fjo r h0st . Vi rna saledes betjene 
skogbruket best mulig, og det er der
for tvilsomt om vi klarer a gjennom
f0re den planlagte reduksjon av vir
besbeholdningene. 

Va nnsituasjonen har bedret seg en 
del, men vi har enda ikke kunnet 
g jenoppta var egen kraftproduksjon 
etter a t den ble stanset den 6. mars. 
Dette er en betydelig 0k onomisk be
lastning for oss med de stadig 0k ende 
priser og avgifter pa leiet kra ft. 

Arbeidskraftsituasjonen har bedret 
seg og vi h a r fatt noen nedgan g i 
turn-over. Det arbeides fortsatt med 
boligsp0rma lene, men det er forel0pig 
vanskelig a kunne fatte varige beslut
ninger f0r situasjonen generelt er 
mer avklaret. 

Produksjonen av cellulose har gatt 
bra idet vi over lengere t id har pro
dusert ekst ra cellulosekok mens imid
lertid kokeutbyttet pr. kok er gatt 
noe n ed. 

P apirproduksjonen har gatt bedre 
i den senere tid idet sa vel kvantum 
som kva litet er bedret. Viderefored
lingssektoren gar jevnt over bra, og 
srerlig i b0Igepapp-a vdelingen er 
ordresituasjonen tilfredsstillende. 

Kirer kom inn pa den fremtidige 
industr ipolitikk pa R a nheim hvor 
hovedkomiteen n a har !evert sin inn
stilling. Som n evnt i sist e R a nheims
Nytt er det a llerede klart a t de st0rre 
konverteringsavdelinger vi! bli byg
get ut mens noe av det mindre og 
e!dre av produksjonen i etterbehand
lingsavdelingen vi! matte trappes ned. 
Dette er en norma l prosess for en 
bedrift i utvikling, og n0dvendig for 
a t vi best mulig skal kunne tilpasse 
oss forandringene i m a rkedet. 

Sp0rsmalet om en n y ce!lulosefa
brikk er en konsernsak som det enna 
ikke foreligger noe konkret om. 

Sp0rsmalet om a komme med i EF 



er m eget viktig for var virksomhet, 
og det ville vrere lettere a sta k e ut 
industriutviklingen pa R a nheim om vi 
visste a t vi kommer m ed. Dernest vil 
meget av utviklingen avh enge a v var 
egen dyktighet med intern rasjonali
sering. Det er avgj0rende for utvik
lingen fremover at dette syn far g jen
nomslag til det brede lag av vare 
2-nsatte. 

Det arbeides intenst pa en rekke 
f elter nar det g jelder intern r asjona li
sering. Eksempelvis nevnes forbed
ring av intern informasjon og ut
bygging av budsjettet til a bli et 
pra ktisk og tjenlig styringsverkt0y 
pa a lle lederpla n. Arbeidet m ed a ef
fektivisere og styrke opplreringen er 
ogsa i god g jenge. Driftsoperat0r
kurset som har vrert drevet over ett 
ar, ble a vsluttet i ja nuar og ha r vist 
stor interesse og dyktighet fra va r e 
elever som har oppnadd resulta t er 
som ligger m eget r espektabelt an sett 
pa landsbasis. 

Borha ug orienterte om driftsfor 
holdene i papirfa brikk og E-a vdeling, 
og understreket a t m assemangel er 
en del av a rsa k en til at pa pirproduk
s jonen kvantumsm essig ligger noe 
etter det budsjetterte. Makula tur ha r 
vrert kj0rt som budsjettert. Utskud
det er imidlertid noe h0yere enn be
regnet , noe som ogsa kan sk yldes at 
man h a r gjennomf0rt en skjerpet 
kva litetskontroll. Ma n har etter hvert 
l0st de fl este problem er som er arsak 
til stopptider, og srerlig ved PM6 har 
stopptidene gatt r a dika lt n ed. Det har 
vrert fa uhell ved papirmaskinene 
teknisk sett. 

For E-a vdelingens vedkommende 
ligger vi for de f leste k valiteter over 
det buds jetterte. 

I arkavdelingen er bem a nningen 
nedtrappet . Denne operasjonen mente 
Borhaug hadde gatt t emmelig smer
t efritt, og a t det er funnet tilfreds
stillende overflyttinger for de ber0rte 
personer. Produksjonen i a rkavdelin
gen ligger bra an i kvantum, m en 
det er for tidlig a si noe om hvordan 
produktivitet en er 0ket. For ranitt
produksjonen er vi kommet over de 
tidligere problemer. Det er na om a 
g j0re a fa kva liteten og produksjonen 
opp og a t limtypene virker som forut
satt. Som f0lge a v t ekniske forbedrin
ger forventes produksjons0kning. 

5 

Hylseproduksjonen har gatt bra, og 
vi er fullt pa h0yde m ed vare kon
kurrenters kvalitet. I g ummierings
avdelingen er en ny og billigere 
lirntype t a tt i bruk, som ser ut til a 
virke tilfredsstillende. N a r det gjelder 
m annsk apssituasjonen er det ingen 
problemer i E-avdeling mens papir
fa brikken enna er plaget av en for 
stor turn-over. 

Svendsen m ente at selv om marke
det ikke har bedret seg, er det av og 
til lyser e tegn som eksempelvis a t 
Scankrafts leveranser av sekkepapir 
var st0rre i f0rste kvarta l i a r enn i 
tilsvarende kvartal i noe tidligere ar. 
For 0vrig er det Iavere salgstall enn i 
f jor, og det er ingen positiv t endens. 
For vart vedkommende har vi en 
brukbar ordredekning, men kundene 
krever kort leveringstid, - noe som 
skaper problemer for oss, idet vi lig
ger noe la ng t vekk fra de kontinen
tale mark eder. Som f0lge av at Torp 
innstiller har v i fa.tt noen 0kning av 
ordrem engden pa innlandet. 

Sa ksvik pekte i sin orientering om 
utviklingssektoren bl. a. pa at poly
sulfid-opplegget er forbedret, flis
huggopplegget virker som forutsatt, 
kvistmaset anken kan na styres auto
ma tisk og a t nytt kvistmassefilter 
virker tilfredsstillende. 

Det er kommet nytt maleutstyr for 
fibertap, som na er kommet n ed til 
2- 2,5 prosent. For PM5 er forskjel
lige a rbeider m ed forbedring av damp 
og kondensatanlegg ferdig. For PM6 
er forbedringsarbeider utf0rt med 
innl0pskase, og det er vedtatt a be
stille nytt r0rverk i guskgrop pa PM6. 
Videre er det besluttet insta llert ny 
va kuumpumpe, og for det nye ut
skuddssystemet pagar etterarbeider 
og oppf0lgingsarbeider. For liikt- og 
ork-anlegget pa PM6 foregar fortsatt 
en del etterarbeider. H ylset0rken for 
spiralviklede hylser er utvidet og a n
legget virker tilfredsstillende. 

R asjona liseringsarbeidene i salen 
gar s in gang. For sekkefabrikken er 
bunnlegger nr. 4 mont ert, og pr0ve
kj0ringen vil starte i n este uke, hvor
etter det vil bli foretatt kapasitets
pmver. I forbindelse med den nye 
bunnlegger 4 og den nye hylsemaskin 
nr. 4 som kommer i maifjuni, tar man 
s ikte pa a forbedre effektiviteten. 

For b0lgepappavdelingen ble det 



nye lageret tatt i bruk fra januar. 
Pii. b0lgepappmaskinen er en ny side
veis avlegger tatt i bruk. Nye kon
torer og spiserom for avdelingen er 
ferdig med det f0rste. 

Hilmarsen ga en kort orientering 
om mannskapssituasjonen og kunne 
glede med at situasjonen totalt sett 
ha r vrert noe bedre det siste h a lve 
ii.ret. Siden september i fjor har vi 
ikke beh0vd ii. a nnonsere etter folk. 
Dette skyldes delvis god kontakt med 
arbeidskontorene, men ogsii. at turn
over har vrert synkende. Turn-overen 
for ii.rets f0rste m ii.neder har g jen
nomsnittlig ligget 8 prosent under 
fjorii.rets. 

Husproblemene vanskeliggj0r a n
settelsene, og vi har ha tt et stort 
apparat i sving for ii. skaffe oss hyb
ler og hybelleiligheter «pii. bygda». 
Pr. i dag har vi skaffet ca. 110 hybler 
og hybelleiligheter ved a nnonser og 
svar p ii. billetter i avisene. Da bygge
a ktiviteten er Iavere her enn i a ndre 
omrii.der rundt i byen, er hybeltil
budene imidlertid ofte uakseptable pii. 
g runn av for store avstander til ar
beidsplassen. Samtidig fii.r vi fii. tilbud 
av arbeidskraft fra byomrii.det, og vi 
mil. fortsatt i stadig stigende grad 
h ente den n0dvendige arbeidskraft 
fra distriktene. 

Totalt sett er likevel tendensen nii.r 
det gjelder mannskapsbehov at vi gii.r 
en noe roligere vii.r i m 0te enn tid
ligere. Norma lt florerer oppsigelsene 
om var en og pa forsommeren som en 
omgangssyke. 

Sykefravreret viser ingen nevne
verdig forandring. Det Jigger jevnt pii. 
40- 50 a nsatte i produksjonen fra 
uke til uke. Norma lt vii fravreret 
synke noe i sommerhalvaret. Fra
vrersproblematikken er meget kom
pleks og vi! fortsatt bli g jenstand for 
omstendelige a na lyser i tiden frem
over. Det er for 0vrig et lyspunkt at 
det ikke er nevneverdig 0kning i fra
vreret fra tidligere. 

P eder Myhre stilte sp0rsmii.let om 
bruk av leiefirmaer er n0dvendig og 
om det ikke kan Ia seg g j0re at vi 
klarer dette m er rasjonelt med egne 
folk. 

Kirer viste til a t det har vrert flere 
m0ter i vedlikeholdssektoren a nga
ende effektiviseringsarbeidet og a t 
verkstedets effektiviserings- og sam-
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arbeidsutvalg er kommet godt i gang. 
Et av utva lgets oppgaver er ii. vur
dere bruken av leiet arbeidskraft og 
hvorledes man kan fii. redusert dette, 
samt redusert bruk av overtidsarbeid. 

Myhre spurte videre om det er tatt 
standpunkt til sommerferien, hvortil 
Kirer svarte at sp0rsmalet er dmftet 
inngii.ende og at det er markedsmu
ligheter til ii. kj0re en avl0sningsferie. 
Det er imidlertid mange uk lare mo
menter, bla nt a nnet som f0lge av de 
pii.gii.ende tarifforhandlinger, slik a t 
en avklaring pa f eriesp0rsmii.let f0rst 
kan komme om noen tid. Det som 
imid!ertid kan sies i dag er at en 
stans av driften, hva enten den blir 
kort eller la ng, for ferie blir lagt til 
A. starte fra uke 29 eller 30. 

2. Var bedrift og EF 
Kirer ga en innledning til diskusjon 

omkring hvordan bedriftens stilling 
vi! vrere i forhold til medlemsskap i 
EF. H a n understreket at vi ikke er 
interessert i noen politisk debatt, men 
at bedriftsledelsen ser det som en 
plikt A. orientere de ansatte om hvilke 
muligheter og hvilke konsekvenser et 
medlemskap eller ikke vii m atte f0re 
med seg for bedriften og de men
nesker som har sitt arbeid h er. 

H an viste til sin orientering i Ran
heims-Nytt og understreket blant a n
net at norsk treforedling er tradisjo
nelt en eksportindustri, og a t vi for ii. 
oppna en ekspansjon basert pii. h0yer e 
foredlingsgrad mil h a st0rre mar
kedsmuligheter slik EF f0rer med seg. 
Dette g jelder i a ller h0yeste grad ogsii. 
for vii.r bedrift. Hovedparten av vii.r 
eksport gii.r tillandene i et utvidet EF, 
fremfor alt Storbritannia. Hvis vi 
blir staende utenfor et utvidet EF vii 
var eksport til dise land bli rammet 
av EF's ytre tollsatser. Vii.r eksport 
av papir og spesialiteter til disse mar
keder er og vil fortsatt vrere av vital 
betydning for bedriftens utvikling og 
for vii.re bestrebelser pa ii. sikre og 
bygge ut gode a rbeidsplasser. Pa 
hjemmemarkedet har vi en ganske 
f0lbar konkurranse fra la nd som ikke 
regnes med i EF. Dersom vi blir med
lemmer vii vi sannsynligvis nyte godt 
av en beskyttelse som man venter EF 
vii g i sin papirindustri overfor andre 
land. 



Kirer oppsummerte sin r edegj0r else 
med st erkt a understrek e a t det er 
vesentlige fordeler for bedriften og 
for dens a nsatte ved norsk m edlem
ska p i EF. Et intimt 0konomisk f el
lesska p m ed de vesteuropiske la nd 
som vi tradisjonelt pa a ile omra der 
f0ler et n rert fellesska p m ed, vii ogsa 
g i va r bedrift en tryggere 0konomisk 
b2.s is for fremtidig utvikling. 

De som er a nsa tt ved bedriften og 
som 0nsk er trygge og sikre a rbeids
plasser m ed de best mulige betingel
ser rna vre re kla r over a t m edlems
ska p i EF vil vrere a v den st0rste be
tydning for oss. Kirer r efer erte og sa 
til en over sikt fra en r ekke a v de 
st0rre bedrifter her i la ndet , hvor 
man og sa kla rt er kommet til a t m ed
lem sk a p i EF vi! vrere ganske av
g j0rende for bedriftens evne til videre 
ut vikling og vek st. 

I diskusjonen som fulgte nevnte bl. 
a. Erling Wiik a t en a v de st0rste 
eksperter i landet i EF-sp0rsma l 
(Aukrust i SS ) h a dde skrevet i et 
a vis innlegg a t m edlemskap eller ikke 
egentlig ikke spiller noen rolle. Wiik 
stilte ogsa sp0rsma !et om hvorledes 
en ha ndelsavta le som Sverige gar inn 
for ville vrere fo r oss. 

Etter Ki rers m ening burde den en
k elte borger plikte a sette seg sa g odt 
som mulig inn i EF-sak en og ikke 
s luke enhver utta lelse r a tt hva enten 
den kommer fra ek sperter eller andre. 
N a r det g jelder sp0rsma let om en 
ha ndelsa vta le m ente h an a t svensk 
industri star la ngt sterker e enn vi 
g j0r i Norge. 

Hilmarsen supplerte m ed a t i h en
hold til de opplysninger m a n sitter 
inne m ed synes treforedlingsindu
strien a ha sm a muligheter til a opp
na en ha ndelsa vta le m ed EF m ed hen
syn til videreforedlede treforedlings
produkter . Det viste seg under den 
sak a lte «Kennedy-runden», da indu
strinasjonene forha ndlet om g jensi
dige tollnedsettelser a t EF gikk imot 
r eduksjon a v tollsatsene til det ha lve 
pa va rer som i alt sva rte til h a lvpar
t en a v va r eksport til EF, herunder 
bla nt a nnet papir og papp. Tollreduk
sjonene for disse va rer ble sm a. Med 
a ndre ord k a n vi ikke vente oss noen 
velvilje na r det g jelder slike produk
ter om vi skulle fors0ke a oppna en 
handelsavtale m ed EF. 
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R eitan spurte om ikke etablerings
r etten ville m edf0re at utenla ndske 
konsern og bedrifter ville et ablere seg 
i Norge. Dyblie ga en orientering om 
innholdet a v etableringsretten og un
derstr ek et a t ethvert firma kan bygge 
i Norge, m en a t ma n vii matte f0lge 
den konsesjonslovgivning pa aile om
r a der slik det vi! g jelde for enhver 
norsk bedrift . 

Hilmarsen supplerte m ed at Roma
tra kta t en ikke apner for fri etabler
ing. Det det dreier seg om er a fjerne 
diskr iminering ba sert pa nasjonalitet. 
Det vi! s i a t borgere i et EF-land skal 
ha r ett til a ut0ve n reringsvirksomhet 
i et a nnet m edlemsla nd pa linje med 
vedkommende la nds egne borgere, 
men de vi! imidlertid vrere underlagt 
den nasjona le lovgivning i det land 
hvor de et a blerer seg, og her vi! blant 
a nnet som nevnt a v Dyblie var kon
sesjonslovgivning komme inn. 

Wiik sa sosia lpolitikken som det 
mest a vg j0rende for at han ikke 
kunne ga inn for m edlemskap i EF. 
Til dette svarte bla nt andre Hilmar
sen a t det ikke er riktig at Norge 
inntar noen lederstilling i Europa pa 
sosia lpolitikkens omra de. I de fleste 
EF-Ia ndene Jigger de sosia le trygde
ordninger stort sett pa samme niva 
eller h0yere enn i Norge. Enkelte 
medlemsst a t er h a r ogsa et bedre ut
bygget trygdesystem enn i Norge pa 
flere omra der , blant annet nar det 
g jelder a lderstrygd. Det viktigste er 
imidlertid a t det i EF-landene enna 
ikke finnes noen f elles sosialpolitikk, 
slik a t sosia lpolitikken for det meste 
er de nasjona le r egjeringers eget an
sva r . Noe som ig jen vii si at Norge vi! 
kunne f0re sin egen sosialpolitikk slik 
vi g j0r i dag, ogsa etter at vi er blitt 
medlemmer i EF. 

Dyblie r eiste forslag om at vi for a 
dekke en saklig informasjon til a ile 
vare a nsa tte om betydningen av med
lemsk a p i EF for var bedrift, burde 
det opprettes en forslagskasse eller 
sp0rrek asse, hvor de ansatte kan 
skrive n ed sine sp0rsmal som har 
r ela sjon til EF og va r bedrift. Sp0rs
ma lene kunne sa samles inn av ek
sempelvis personalavdelingen, som 
deretter pa et senere tidspunkt tar 
initia tiv til a fa besvart disse sp0rs
ma lenen enten ved a arrangere infor-



masjonsm0ter eller besva r elser i form 
av sirkulrere 

Bedr iftsutvalget ga sin enstemmige 
tilslut nin g til ideen og a nmodet p er 
sona lsjefen om A t a seg a v det videre 
a r beidet m ed dette. 

3. V ciT bedri ft og t ariffrevisjonen 
197'2 

Hilmarsen orienterte om utviklin
gen i forha ndlingen e under t a riffrevi
s jonen 1972 og om situa sjonen ved 
vAr bedrift og for va r e a nsa tte i t il
felle streik ved egen eller a ndre be
dr ifter. 

4. Valg av fonnan n og sek ret cer. 
For det kommede a rbeidsar i be

driftsutvalget er det de a nsa ttes r e
presentanter som ska l h a formanns
vervet og bedriftsledelsen som ska l 
ha sekretrervervet . 

Valgene ga f0lgende r esulta t : 
F or mann: Arnfinn Knutsen 
Sekretrer : K jell Hilma rsen 

5. E ventuelt. 
Det var ikke a nm eldt noen saker 

til post en even t uelt, men Arnfinn 

Knutsen spurte om hvorfor det ikke 
var drikkevannsfontene i bygnings
avdelingen. 

Hilma r sen svarte a t ma n under tid
liger e befa ring bl. a . i bygnings
a vdelingen , va r blitt enige om A 
fj erne dr ikkevannsfontenen der, da 
den var st ygg og usanitrer. I sa m a r
beid m ed fagforeningen h a r bedriften 
ha tt befaring i hele bedriften , og m a n 
er blitt enige om de m est utsatte ste
der hvor det i f0rste omgan g b0r set
t es opp avkj0lte drikkevannsfontener . 
Bygningsavdelingen er ett a v disse 
st eder , og drikkeva nnsfontener vii bli 
montert m ed det f 0rste. 

Kirer h envis te til a t vi ikke h a r 
fu lls t endig om g jerding a v bedriften , 
og sk isserte de problem er dette m ed
f0rer m ed uvedkommende ferdsel pa 
var e om rader. H a n henstilte til a ile 
a nsatte om positivt a vrere m ed p a a 
spre informasjon og r ettlede uved
k ommende som m a n t r effer pa be
dr iftens omra der. Aile uvedkommende 
rna pa en h0flig m a t e vises vekk fra 
var e om rader og ba rn fork la r es hvor
for de ikke k a n h a opphold h er . 

K . H . 

KURSVIRKSOMHETEN 
Det er n a 15 a r siden vi startet med 

et kurs utarbeidet a v bedriftens folk, 
og da i f0rste r ekke m ed h enblikk p a 
vare fo lk i H .a vdelingen . 

Vi kalte kurset «T reningsp r og r a m 
fo r papirm a sk inbetjening », og i de ca. 
10 aren e vi kj0rte dette kur set , va r 
det t ilsa mmen ca. 70 m ann som p a 
denne maten f ikk utvidet sin t eo
r etiske viten om a !age pa pir. 

Sa f ikk vi en p eriode hvor det va r 
la bert m ed denne virksomhet en, m en 
i dag blomstrer kursvirksomhet en 
m er enn noen sinne, og det g jelder 
m a ng e forsk jellige kurs som passer 
for a ile a nsa tte. Noen er bedriftsledel
sen s og noen i fa gforeningen s r egi. 
Et a v de m est omfa ttende og nyes te 
kurs er Driftsopera t0rkurs - P a pir, 
utarbeidet a v Treforedlin g sindustriens 
Yrkesopplrering . 

Dette er et kombinert kurs, bygget 
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pa k orr esponda nseunderv isning og 
£upplert m ed intern under visning ved 
hjelp a v loka l konta k t m a nn. 

K urset er pa hele 19 brev m ed 
ek sam en, og R anheim P apirfabr ik 
var den f0rs t e bedrift som p r0vde 
lmrset i den n avrer ende form. Vi ha r 
ogsa til dette kurset beny t tet oss av 
egne lrererkrefter , og en a v disse, 
la boratoriesjef H ouen, h a dde jeg en 
prat m ed for a h0re h a ns m ening om 
verdien og nytten a v kur set for va r e 
ansatt e. 
H va gclr kurset i store trek k ut p it? 

- H ovedh ensikten er a t de som 
skal !age vart pap ir ( i dette tilfelle 
formen n og m askinfolk ) sk a l fa et 
st0rre innblikk i hele prosessen fra 
temmerstokken til ferdigpapir. 

H vem bm· g a dette kurset? 

- Fiest mulig. En ting er s ikkert : 



Aile som vil frem med henblikk pil. 
n0kkelstillinger innen vil.r bedrift, og 
ellers innen p a pirindustrien, b0r gil. 
dette kurset - og f0rst og fremst da 
formenn og maskinfolk. 

H vilken del av kurset legger du mest 
v ekt pd ? 

- J eg underviste jo bare i en del 
av kurset, sil. det er vanskelig il. svare 
p il.. Alt som ha r m ed il. lage et enda 
bedre papir enn vi h a r i dag er av 
viktighet. 

Synes dtt kttTset er Tett sammensatt, 
ellm· kttnne dtt tenke deg noen fo?·
andringer? 

- Kurset synes jeg er bra, og sted
lige driftsforhold og erfaringer skal 
mest mulig komme frem ved disku
sjoner og bes0k ute i driften. 

For mitt vedkommende ble det lite 
tid til dette. Det var jo f0rste gang vi 
kj0rte kurset, sil. dette m ed il.stedsbe
faring vil nok rette p il. seg etter hvert. 

Em· man gd andre ku1·s f0r man hop
per rett pd driftsopeTat0rktt?·set, og 
i sd f a ll hvilke ku1·s? 

- En m il. regne med at det blir 
ganske stor a ldersforskjell p i\. karene 
som kommer til i\. gil. disse kursen e, 
og spesielt for de over 30---40 il.r ville 
det vrere a v stor betydning i\. friske 
opp r egneferdighetene, og norsk 
skriftlig h a r vi vel aile godt a v i\. 
friske opp. Fysikk-kurset vil vrere en 
god bakgrunn, men er i seg selv et 
stort krevende kurs. 

ET kurset av sd sto1· betydning at 
man b0T ta hensyn til det ved opp
?'ykking til n0kkelstillingeT i 
H -avdelingen ? 

- Ja, absolutt, ikke minst fordi 
g jennomf0ringen av et slikt kurs ty
der pi\. en interesse for arbeidet og 
bedriften som vi mil. dra nytte a v. 

Som venteledeT vil jeg gjeTne h01·e 
om kurset ogsd omfatteT noe om 
veTneaTbeid ? 

- N ei, det er svrert lite om dette, 
og jeg er enig m ed deg i at det b0r 
komme inn mer om vernearbeidets 
betydning i arbeidslivet . Altsi\. noe 
man b0r si fra om til rette vedkom
m ende. 

H v a med d selge vdTt p api1· - og 
jeTdige pTodukt, og f. eks. vanskelig
heter foT vdre kunde?' ? 

- J a , du er inne pi\. noe m eget 
vesentlig som teller meget i dag, og 
h er er det vel f0rst og fremst pi\. ser
vice-sektoren vi mil. satse mer enn 
tidligere. 

I den kna llha rde konkurra nsen vi 
har i dag mil. a ile kluter settes til for 
i\. hevde seg, og nettopp dette med i\. 
dyktiggj0re vil.re folk i produksjon er 
m eget viktig, men det g jelder vel i 
grunnen oss aile sammen ved bedrif
t en, enten m a n kj0rer en papirmaskin 
eller sitter bak en kontorpult. 

Dette er noen betraktninger og er
faringer vil.r la boratoriesjef h a r etter 
at den f0rste puljen er ferdig m ed 
«Driftsoperat0rkurset», og jeg vil 
henstille til de a ndre som fungerte 
som lrerer e pi\. linje med Houen i\. 
t enke grundig over om noe dere me
ner b0r rettes p i\., eiler noe som rett 
og slett er avglemt kur sopplegget 
som det er i dag. 

TB 

ARBEIDSLEDERKURSET AVSLUTTET 

F0lgende fra bedriften har siste 
h0st og vinter delta tt i arbeidsleder
kurs i NAF's regi: 

Odd Hojem 
Gustav Fossum 
Johan Wikstr0m 
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H elge L yn gen 
Svenn H enriksen 

Vi ha r tidligere omta lt kurset og 
vil n il. benytte a nledningen til i\. gra
tulere de f ern m ed vel g jennomf0rt 
ekstrainnsats. 

H.M. 



FORSLAGSVIRKSOMH ET EN 

er sta dig i live, m en sA s rerlig m a nge 
er ikke m ed p A A holde den p A bena . 
Ett forslag i m An eden ligger g jen
nomsnittet p A, sA n oen vArflom k a n 
vi ikke snakke om. 

Til g jengjeld rnA en kunne si at 
fler e a v forslagene p reges av en enkel 
og riktig t a nkegan g som g ir g ode 
r esult::tt er. Derfor ha r ogsA en del 
fors lag blitt premiert m ed 250 og 
500 kroner. 

Det er srerlig hovedavdeling og 
b0lgepapp som holder liv i virksom
het en , elle r s er den sA A si d0d. 

Vi fAr h Ape fa nta sien 0k er n Ar det 
g jelder: 

lettelser i arbeidet 

prod uksjons0kning 
reduks jon av f remstillingskost-

nadcne 
kom;truk sjonforbedringer 
besparelse i materia lforbruket 
rninsking av vrakprosenten 
forbedr ing av verk t0y og hjelpe-

m idler 
forcbygging av ulykker 

cller ekt t r ivsel pA a rbeidspla ssen 
rn. m. 

Det er ogsA vil{tig a t de enkelte 
avdclingsledelser vise r interesse fo r 
03' st0tter opp om dem som gAr med 
«forb3d::-ing stankcr». 

DRIFTSOPERAT0RENES A V S LU TNINGSFEST 

Etter ett Ar p A skolebenken og vel 
a.vsluttet eksam en kunne vAr e 9 ny
bakte driftsopera t0r er endelig si vel 
blAst og fe ire sin ferske status. 

Den 18 .mars va r i sin h elhet pre
get a v selsk apelighet . Den f0rste del 
a v dagen sto bedriftsbes0k til Fiborg
t angen pA programmet , og etter om 
visning samlet m a n seg t il luns j og 
namta le i m er fri e former. 

Klokken kunne vel vrere omkring 
15 da driftsoper at0rene kom tilbake 
til R anheim, og etter noen timers 
pa use var de a tter samlet - denne 
gan g m ed da rner i Hovedkontorets 
spiserom sammen m ed r epresenta nter 
fra bedrifts- og avdelingsledelsen 
m ed direkt0r Kirer i spissen. 

I grunnen var vel den f0rste h a lv
timen i spiserommet preget av en viss 
spenning fordi eksam enspapirer og 
driftsoperat 0rbevis skulle deles ut. 
Men ingen ha dde noe A frykte. Da 
Kirer delte ut det siste vitnem Alet , sto 
a lle elever m ed sitt bevis i h Anden. 
Arne Berdahl h a dde til og m ed fAtt 

k niven - en gave som T Y gir til 
elever som ha r vist et fremragende 
r csultat. 

U nder den etterfel gende supe t0dde 
st emn ingen opp og ble ikke mindre 
under rest en av p rogrammet: K affe 
avec, forfriskninger et c. 

E n husk er tilbak e p A flere taler, 
bl. a . Kirer, Borha ug og Ba rsta d. Det 
var mange rosende ord ute og g ikk 
til de ni. - «T rops de fleurs» - for 
mange blom ster - sier den beskjedne 
franskm ann nAr ha n fAr ros. Det skal 
vrere usagt om driftsoperate ren e 
t enk te det samme. Vi a ndre syntes 
i !wert fa ll a t de var hyllesten verd. 

Sver re La ndro ret tet p A vegne a v 
elevene en t akk til bedriftens leder e 
og lrerere ba de for a t de h a dde g jort 
det m ulig for elevene A delta i et sA 
omfat t ende og lrererikt kurs og for 
den avslutning som var laget i st and. 
T ilstelningen var et synlig bevis p A 
at bedriftsledelsen satte pr is pA ele
venes innsats , sa L ::mdro. 

Sa var det dans etterpA. 

DRIFTSOPERAT0RER VED A/s RANHEIM PAPIRFABRIKK 

F0lgende har n A bedriftsopera ter-
status : 

Arne Berda hl 
Asbj0rn Lie 
Sverre La ndro 
Oska r Vedvik 
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Per W ullum 
Gunnar W inther 
Helge R 0dsj0 
Rolf H. Myhren 

P er Mellem vil ha nok pra ksis til A 
f A sitt bevis om ca. 2 mndr. 



D eltakere pa avslutningsfesten 18. mars 
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Enquet om trivsel 

Det h et er a t en forgj0r seg ofte, 
men forsp0r seg s jelden . 

Ranheims-Nytt har tatt s ja nsen pa 
dette, og h ar forespurt rundt om i 
f a brikken om hva de a nsatte mener 
om dette viktige emne. 

Sp0rsmAlen e er f0lgende: 

1. Hva legger du i begrepet trivsel? 
2. Hva kan etter din mening g j0res 

for A 0ke trivselen ved vAr bedrift? 

H er er svaren e: 

F aktorer som etter min mening er 
av grunnleggende betydning for triv
sel pA a rbeidsplassen er : 

1. Et meningsfylt a rbeid. 
Gode samarbeidsforhold. 
Trivelige og h ensiktsmessige loka
ler, godt og riktig utstyr, hvor ogsa 
de n 0dvendige vernetiltak er tatt 
hensyn til. 

2. Introduksjon a v nya nsatte er et 
meget viktig punkt. For den ny
a nsa tte er f0rsteinntrykket av be
driften av star betydning for hvor 
snart ha n eller hun vii finne seg 
til r ette. 

1 

Informasjon er en a v de faktoren e 
som bidrar til A gi arbeidet mening . 
J eg tenker da pA informasjon ogsA 
utover det som er stren gt n0dven
dig fo r A kunne utf0re arbeidet . 
Etter min m ening er dette spesielt 
viktig der det utf0res ensformig 
arbeid. 

J. Hongslo 
driftsing. for sekkef abrikken 

1. Hva jeg legger i begrepet trivsel er 
flere ting. R ekkef0Igen k an vel dis
kuteres, m en for m eg kommer 
trygghet som nr. 1. En trygg ar
beidsplass og derigjennom trygg 
0konomi er vel det grunnleggende 
for enhvers eksistens og trivsel. 
Hvem kan vel med h Anden p A hjer
tet si at en trives dersom en til 
stadighet gAr i fare for A bli opp
sagt, eller at en ikke har penger A 
kj0pe mat for? 
Lyse og trivelige arbeidsforhold, 
godt k a merat skap og f0lelsen a v a t 
en gj0r nytte for seg, er ogsA av 
de ting jeg legger i begrepet trivsel. 

2. For A 0ke trivselen i vAr bedrift rnA 
vi fA en ha rmonisering av l0nnsfor
holdene. En viss forskjell i l0nnen 
rna det vel vcere, men ikke sA mye 



som det er i dag. Bedre opplrering 
og informasjon til de nyansatte slik 
a t de fa r !itt m er innsikt i hvorfor 
en arbeidsopera sjon blir utf0rt slik 
og slik. Skifting av jobber innen
for de forskj ellige avdelinger der 
det er mulig, slik a t noe a v ens
for mighet en forsvinn er . (Noe som 
for 0vrig praktiser es i selvstyrte 
grupper. ) 
Ellers er det viktig for trivselen at 
en fa r a vsatt n0dvendig tid til r en
g j0ring og vedlikehold a v m askiner , 
utstyr og loka ler , slik a t dise vir
k er etter hensikten. 
Til slutt vii jeg nevne en ting som 
ihvertfa ll jeg synes er viktig . Det 
er a t en rna fa a ile ordrer og be
skjeder g jennom ens nrermeste 
overordnede. 

Gustav Fossum 
P rin te r s lAtt-maskin 

1. Begrepet trivsel ? Et sted, eller en 
pla ss i sa mfunnet, som du h a r liten 
lyst til a forla t e, og som du blir 
hum0rfylt a v a vrer e pa. 

2. Mer sam a rbeid m ellom ledelsen og 
de a nsatte. En rna f0le a t en blir 
verdsatt. Et harmonisert l0nnssy
stem . Et godt bomilj0, bade for fa 
roilier og enslige. 

' p 

Sa til slutt: La ikke de unge som 
er a nsva rsbevisst ga for lenge pa 
ensidig a rbeid. La dem komme pa 
opplrering i noe de ha r inter esse a v. 

Aasmund W inther 
K a ustiseringen 
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1. Trivsel rna det vrer e ska l a rbeidet 
ga pa en forsva rlig og hyggelig 
m at e. H vis du ikke liker jobben 
din og gar og er sur pa a rbeids
plassen , 0delegger du bade for deg 
selv og a rbeidska mera t ene dine. 
J eg vii det sk a l vrere et godt sa m
a rbeid pa a rbeidsplassen, selv om 
de k a n vrere fj ernt fra hvera ndre 
ellers. 
Gruer du deg til a ga pa jobben 
p.g.a. a t du vet du far va nsk elig
h et er, det vrer e seg a v t eknisk eller 
rnenneskelig a rt , er det ikke moro 
Ienger. Men hvis det er a v forbi
gaende art , setter det ba re !itt 
krydder til pa dagens m eny, for !itt 
krydder i jobben rna m an h a. 
J eg er g la d jeg h a r en h eim (fa 
milie) a ga til etter en s litsom a r
beidsdag, m ed st0rre og s t0rre 
a rbeidspress. 
H elsa rna vrere god bade for deg 
selv og din fa milie, for ellers blir 
presset for stort , og h er kommer 
selvf0lgelig ogsa boligforholdene 
inn i bildet . 
En viss tolera nse og forst aelse rna 
til ba de i a rbeidet og i heimen, sk a l 
det bli trivsel, s lik jeg m ener m ed 
ordet . 

2. Min m ening om hva som k a n g j0res 
for a 0ke trivselen pa a rbeidspla s
::;en synes jeg er et va nskelig sp0rs
m a l uten a bruke a lt for mye spa lte
plass. 
Det er et ord som h eter mennesk e
li ghet, og det burde det v rere m er 
a v etter min m ening. J eg h a r ingen 



plan over hvordan vi kan 0ke triv
selen, men at den k an bli bedre enn 
den er i dag er jeg sikker pii. Jeg 
trivdes bedre de f0rste arene ved 
bedriften enn jeg g j0r na. Spesielt 
mener jeg at kontakten mellom oss 
pa maskin og formenn, ingeni0rer 
og planleggere er darligere n a. Med 
andre ord, jeg syntes det var !itt 
varmere da. Konta kten er der na 
ogsa, men det blir pa en a nnen 
mate. Hvis vi kunne finne tilbake 
til den gamle omgangstone og ru
tine, sa tror jeg mye hadde gatt 
lettere, men helt sikker er jeg ikke, 
for det er sa mye som spiller inn i 
dagens situasjon. Ta f. eks. a kom
me i kontakt med nye folk, og srer
lig ungdommer , for de ser a nner
leds pa a rbeidslivet og jobben og er 
kanskje ikke sa interessert som vi 
gamle i traden. Det er vel ikke bare 
det man far i l0nningsposen som er 
avgj0rende for trivsel? 
J eg er redd for at det menneskelige 
blir skj0vet m er og m er til side for 
jaget etter st0rre produksjon. H er 
pa m askinen stilles det store krav 
til det tekniske utstyr for a holde 
bade kvantitet og kvalitet pa topp, 
og da rna a lt vrere i tipp topp stand 
til enhver tid, for det er tross a lt 
en begrensning for hva to never 
kan utrett e. J eg mener det gar fo r 
lang tid fra du papek er en ting til 
det blir rettet pa . Det har jo hendt 
a t klager fra kunder er kommet f0r 
retting av det som er papekt - og 
s likt 0ker i hvert fall ikke triv
selen pa arbeidsplassen. 
J eg savner den gamle rutinen og 
konta kten jeg hadde m ed mine 
overordnede tidligere, og da spesi
elt om sendagskveldene ved opp
starting, hvor vi m ed en gang fikk 
taklet problemene ved a snakke ut, 
mot na a skrive side opp og side ned 
om vare p roblem er. Informasjon og 
kontakt m ellom avdelingsledelsen 
og oss pa m askin er for darlig, 
men det er ting som kan r ettes pa 
hvis vi a ile gar inn for det. 

Sven·e Lanclr o 
Maskinf0rer P.M.l 

1. Begrepet trivsel kan best karakte
riseres som en av de viktigste ing
redienser i va r tilvrerelse. Uten a 
finne trivsel og velvrere i hjemmet, 
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pa a rbeidsplassen eller i samkvem 
m ed andre mennesk er, blir ens eksi
stens gra og intetsigende. Det na
turlige overskudd forsvinner og r e
sultatet blir stressede, ufrie m en
nesker. At man trives i sitt arbeid 
er n0kkelen til st0rre innsats, bedre 
resultat, og fel elsen av glede over 
det m a n holder pa med, ikke minst. 

2. I var r ela tivt store bedrift hvor 
m ennesker av a ile aldre og fra 
forskjellige samfunnslag har s itt 
virke, er et utpreget samarbeid a v 
st0rste viktighet. Arbeideren bak 
m askinen er fagrnannen, funksjo
nre ren planleggeren. H er rna sam
a rbeid pa like linje til skat innsa t
sen h0ynes. Alle «implisert e» b0r 
tas med pa r ad under dr0ftinger 
ved st0rre forandringer i bedriften . 
Ma nge ting kan sikkert gj0res 
bedre. En viktig faktor for st0rre 
trivsel er ventilasjonssystemet. 
Dette er et sm ertensbarn i ma nge 
avdelinger. Demping av un0dig 
!arm fra enkelte maskiner er blant 
de oppgaver som k a n l0ses. Savn et 
av k antine er ogsa stort bla nt de 
f leste a nsatte. Alt koster penger , 
og a lt kan ikke l0ses umiddelbart, 
m en begynnelsen er a lltid noe. At 
a ile rydder opp ved sin arbeidsplass 
er en selvf0lge. Ingen trives i skitt 
og helsefarlig st0v. 
Summa summarum: Skap trivsel 
ved st0rre samarbeidsvilje fra 
overst til nederst. 

A1·thur Andersen 
Massivpapp-maskin 



1. Ordet trivsel h 0rer vi ba de titt og 
ofte , og hva jeg m ener m ed dette 
ordet rna vel v rer e best mulig hyg
gelige og h a rmoniske fo r hold hvor 
fl er e er samlet , - ba de i fritiden 
og pa a rbeidspla ssen . 

2. J eg synes R a nheim er et trivelig 
st ed a vrere. Men det er visse ting 
~om kunne r ettes pa for a t dette 
stedet kunne bli enda triveliger e 
for m a nge a v oss. F . ek s. l0nns
syst emet kunne g j0res enda bedre 
ved et fa ster e l0nnsklassesystem , 
hvor pra ks is, utda nnelse og ansien
nitet sk a l t elle likt for a ile, - og 
lik lenn for samme a rbeid. 
Omgangstonen kunne vi g j0re !itt 
friere. J eg synes det er dumt a t 
m ennesk er vi omgas sa mye sk al 
ga rundt og vrere «De's». J eg tror 
ikke respekten for va re overord
nede blir noe da rligere fordi om vi 
innf0r er du-formen h er pa R a nheim. 
Boligsp0rsm a let er et stort pro
blem , vet jeg. Men jeg ha per a t det 
i tiden fremover blir g jort m est 
mulig for a t boligforholden e sk a l 
bli bedret , som jeg tror er et svrert 
viktig punkt for m an ge. 
Til slutt vii jeg nevne at for a Jette 
a rbeidspresset og ogsa utg iftene 
noe f or g ifte kvinner med ba rn, 
kunne det v rere en ide a t enke pa 
og bygge et daghjem h er pa R an
h eim. Denne ideen t ror jeg blir 
st0ttet av m a nge gifte kvinner som 
arbeider ved R a nheim P apir fabrik. 

K arin S. Olsen 
P ersonalkonto ret 
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1. Kor t og godt a t m a n stort sett er 
forn0yd m ed t ilvrer elsen og forhol
dene. N a turligvis er det m a nge 
faktorer som spiller inn, bl. a. ens 
egen evne til a t ilpasse seg forhol
dene, og videre a ndres evne til a 
Iegge for h oldene til r ette for trivsel. 
T r ivsel er en m eget viktig ting 
ba de i det private liv og i arbeids
livet , og det g jenspeiler seg i godt 
hum0r og arbeidsglede, og lett om
g jengelighet m ed a ndre m ennesk er. 

2. For a 0k e trivselen i bedriften rna 
m a n pr0ve a eliminer e diverse 
ir ritasjonsmomenter , og disse k a n 
vrere m a nge. L0nnsm essige skjev
heter , boligforhold, for a n evne 
noen. N a tta rbeid er etter min me
ning for lite kompensert. Er klar 
over a t det i f0rs te r ekke er et 
t a riffspersma l, m en det sk a der ikke 
a nevne det i f a rten. 
A sk affe de a nsa tte skikkelige bo
liger (leiligheter ) burde det k an
skje ga an a sat se m er pa. Ma nge 
dyktige m edarbeidere h a r sluttet 
pa g runn a v husma n gel. A bo pa 
hybel er ikke tilfredsstillende for 
den som er gift og ha r f a milie. 
U tidig skoft fra a rbeidet er en 
uting som det burde reager es ster
k ere imot, det sk aper va nsk elig
heter og irrita sjon blant de som 



trofast passer sin jobb. Og de som 
skofter rna vrere klar over at det 
rammer arbeidskam er a t ene like 
mye som bedriften . 
Orden og renhold pa arbeidsplassen 
rna ogsa komme i forgrunnen . Per
sonlig strever jeg mye for a fa sja
f0rene som leverer virke hit til a 
vrere m ed pa a holde det ryddig i 
huggeriomradet, - noe jeg g jern e 
vii ha mine kolleger og a nsatt e i 
huggeriet m ed pa ogsa. For a over
bevise sjaf0rene om at det er a lvor, 
b0r vi selv ga foran m ed et godt 
eksempel. Samtidig er vi med pa a 
0ke sikkerheten ogsa. P a en uryd
dig a rbeidsplass er det a lltid fare
momenter til stede. Vi b0r ikke sla 
det fra oss m ed at det ikke nytter, 
Ia oss h eller vise a t det gar an. 
Ellers er det av stor betydning a t 
vi a ile bestreber oss pa a holde en 
god og k a m erat slig tone i var dag
lige omgang m ed hverandre. Det 
skal i anstendighetens navn inn
r0mmes a t m a n noen ganger k an 
bli ba de irritert og opphisset, og 
ikke er sa fin i sitt ordvalg, men 
h a r man evnen til a g lemme slike 
ting like fort som de oppstar, sa er 
mye vunnet . 

Odd P aulsen 
Formann i Sellulosen 

1. Trivsel pa arbeidsplasen k an bero 
pa f ler e t ing og forskjellig fra den 
ene bedrift til den a ndre. For eks. 
de ytre omg ivelser , m ed plener , be-
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pla ntninger og blomster. Dernest 
ikke mindre de indre omgivelser pa 
hver arbeidsplass - a t det er rent 
og ryddig og god plass, slik a t man 
ikke f0ler seg inneklemt som i en 
trang celle, og som pa lang sikt blir 
et psykisk press. 
Sa h a r vi de forhold som lik be
handling av a ile pa arbeidsplassen . 
Vi burde ha kommet mye lengre 
pa dette omradet i dag n a r vi skri
ver 1972. Men dessverre eksisterer 
denne forskje llsbehandling den dag 
i dag. Det er en kjensgjerning a t 
enkelte bedrifter er kommet svrert 
la ngt pa dette omradet, og h a r opp
nadd i0ynefallende resulta t er m ed 
mer stabil a rbeidskraft og 0kt pro
duksjon. 
Va re operat0rer rna pa en la ngt 
bedre m ate bli t att med pa rad og 
planlegging av den daglige drift pa 
avdelingen. Slik det er i dag f0ler 
mange seg ba re som et stemplings
kort hvor de ingen innflytelse har 
i sitt a rbeid, og da blir jobben kje
delig og lite meningsfylt. 
Sa har vi de l0nnsm essige forhold 
som er svrert viktige, og hvor det er 
en stor skjevhet fra topp til bunn. 
Ellers ha r vi opplreringsproblemet 
som er m eget viktig for a utf0re en 
skikkelig jobb. Videre boligproble
m et og dett e m ed en skikkelig kan
tine som er av stor betydning, da 
en stor del av de a nsatte bor pa 
hybler og utenbygds. 

2. J eg mener a t hva som k an g j0res 
ved R a nheim P apirfabrik for bedre 
trivsel, er a s0rge for a f a en mer 
system a tisk rengj0ring og rydding 
av arbeidsplassene. De ytre omgi
velser er relativt bra vedlikeholdt. 
Vi rna t a et t a k for a fa bort det 
m a rka nte skille som eksist erer ved 
fa brikken. Der har ledelsen en stor 
oppgave de rna rydde opp i. Jeg 
mener de !0nnsm essige skjevhet er. 
Fa et system som er mer a vbalan
sert og eliminer de store skiller. 
Skift0retilleggene h0ynes betra k
telig for a fa en m er stabil a rbeids
stokk. 
N a r det gjelder kantine tror jeg 
bedriften rna t a dette opp til ny 
vurdering . Det er vel ikke f0rste 
gang dette problemet er t a tt opp, 
m en noe rna g j0res pa dette omrade. 
Opplreringsproblemet er heller ikke 



av ny dato. Men det er vel ogs~ 
kjent at det drives ikke s~ lite m ed 
opplrering, men jeg har inntrykk 
av a t den er konsentrert p~ fA av
delinger. 
St0yproblemet er vel noe som er 
vanskelig ~ l0se p~ enkelte plasser, 
men det skulle vrere 0nskelig m ed 
en langt bedre opplysningskam
panje for bruk a v h0rselvern. Og 
ikke ba re k a mpanje p~ dette om
rade, m en p~ a ile omr~der n~r det 
g jelder vernetiltak. 

Egil Gipling 
Sveiser 

1. Forutsetningene for trivsel p~ a r
beidsplassen er mange, m en de vik
tigste mener jeg er disse: 
Gode arbeidsforhold med lyse, tri
velige arbeidslokaler og gode ven
tilasjons- og lysforhold. Minst mu
lig st0y, derfor ikke for mange br~

kende maskiner i samme loka le. 
Mulighet for ~ holde det r ent og 
ryddig p~ arbeidsplassen. Et godt 
samarbeid mellom ledelsen og de 
a nsatte, og m ellom de forskjellige 
avdelinger, minst mulig prestisje 
inn i bildet. 
Et rettferdig l0nnssystem som gir 
mest mulig lik l0nn, men en bety
delig st0rre p~skj0nnelse for skift
a rbeid enn hva tilfelle er i dag. 
Dette er kanskje den viktigste for-
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utsetning for en stabil arbeidsstokk 
som er s~ avgj0rende n0dvendig 
for produksjon og kvalitet i en be
drift. Stadig skifting av mannskap 
betyr ogs~ 0kt belastning for dem 
som st~r fast p~ p lassene, og det 
skaper grobunn for irritasjon og 
misn0ye. 
L0nnsniv~et m~ vrere p~ h0yde 
m ed det som er vanlig i omr~det. 
Det m~ f0res en rettferdig og hen
synsfull personalpolitikk som gir 
mulighet for dem som er kommet 
opp i ~rene til ~ fortsette som yr
i{esaktiv uten ~ ta ut «den siste 
reserve» f0r nadd pensjonsalder. 

2. Hvis det som er skissert ovenfor ble 
praktisert, tror jeg det ville bedre 
trivselen ogs~ ved v~r bedrift. 

Asbj. Johansen 
Massivpapp-maskin 

1. Lysten til ~ arbeide blant trivelige 
mennesker som kan sitt arbeid, i 
trivelige omgivelser og forhold, 
med de bekvemmeligh eter som b0r 
vrere p~ en arbeidsplass i 1972. 

2. J a, sp0rsmalet er omfattende. Etter 
min mening Jigger vi etter p.g.a. 
manglende samarbeid. Det rna smi
dighet til, og ikke ensidighet. Den 
l0nnsmessige skjevhet mellom ar
beider e og funksjonrerer m~ fj ernes. 
M0ter og skriv-flom f0rer ikke 
fram. Arbeidstida m~ overholdes. 



Bedre fordeling av arbeidet. Noe 
drastisk rna gjores snart. 
En viktig pa ra graf om trivsel har 
Hoveda vta len av 1966. Den presi
ser er at a rbeidet bor leg ges opp 
slik at hver og en far storst mulig 
a nsvar for sitt utforte a rbeid. Dette 
var opptakten til de selvst yrte 
g rupper og m ed a lt g odt og posi
tivt som disse brerer m ed seg . Dette 
k an vrere r edningen - slik a t vi 
a lle k a n og rna g jore en skikkelig 
innsatc; under de rette forhold. 

A Tnf i nn Knutsen 
Maskinf0rer P M5 

1. Trivsel er et omfa tende begr ep . P a 
de fleste sprak er ordet t r ivsel as
sosiert m ed vekst, utvikling , m ed 
det a v rer e fornoyd og tilfreds m ed 
sine omgivelser. 
Som kjent er trivsel en a v betingel
sene for a t pla nter, dyr og m en
nesk er , ja , a lt som lever k an vokse, 
virke og utvikle seg i ha rmoni med 
og til best e for det f ellessk ap som 
a lle levende organismer er en na 
turgitt del a v. 
Trivsel er en m eget viktig faktor 
for oss m ennesker . Hvis m enne
skene ikke trives, k a n de lettere bli 
r a mmet a v psykoser , som foruten 
a vrere a lvorlige nok i seg selv ogsa 
kan utvikle seg til r ent fysi sk e syk
dommer. 
Trivsel er noe som en ikke k an fa 
seg tildelt ved t a riff- eller andre 
forha ndlinger . Det st a r h eller ikke 
i bedriftsledelsens m akt a sk ape 
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trivsel ved direktiv eller oppslag. 
2. For a forsoke a oke trivselen ved 

bedriften rna hver enkelt begynne 
med seg selv og pa det m enneske
lige og personlige pla n . Dette gjel
der ba de ledelsen og de a nsatte. 
N oen r esept er det vanskelig a gi , 
Mennesk ene er sa m a ngfoldige i sitt 
vesen og sa ulike. J eg tror a t hvis 
vi a lle utsetter oss for litt sel vran
sak else, vii v i lett oppdage a t det 
finnes m a nge m ater . 
J eg tror det er nyttig a Iegge seg 
pa minnet a t t r ivsel er n oe en k a n 
ska pe for sin nest e, m en ikke for 
seg selv a len e, samt a t trivsella ngt 
f ra ligger ba re pa det m a t erielle 
pla n . - Med f elles innsat s av alle 
etter disse retningslinjer tror jeg 
a t det er mulig a ok e trivselen ved 
var bedr ift. 

P eT T . N resgaaTd 
1. r uller P M 1 

1. Trivsel vil si a t en liker seg og er 
forn oyd m ed tilvrer elsen , som ig jen 
betinges av a t en far dekt sine be
visst e og ubevisst e behov. 
Trivsel pa a rbeidsplassen rna vrere 
en fo rutsetning for a t en blir i en 
job b. 

2. At likhet for Ioven praktiseres fo r 
a lle avdelinger . 
At forholdet mellom den daglige 
ledelse og de ovrige ansatte er godt. 
At hver enkelt f oler a t det a rbeid 
en g jor blir satt p r is pa og a t en 



betyr noe for bedriften. Dette vil 
ig jen 0ke arbeidsinnsatsen hos den 
enkelte. 
0ke mulighet en e til a nskaffelse av 
husvrere for de ansatte til overkom
melige priser og heist i n rerheten 
av bedriften. 
Fa lyse, pen e loka ler m ed skikkelig 
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utstyr, og gode sanitrer e forhold. 
Fa felles k a ntine for a ile a nsatte, 
m ed betjening som k a n t a seg av 
a ll servering ved bedriften . 
Og til slutt et 0nsk e om fri hver 
l0rdag. 

M ette A u ne 
Persona lkontoret 



NORSK TREFOREDLINGS
INDUSTRI OG EF-SPlJRSMALET 

Fra Norsk Saugbruksforenings 
arsberetning for 1971 h a r vi sa kset 
nedenstaende a rtikkel. 

Den viser m ed kla r t a le trefored
lingsindustriens fordeler ved med
lemskap. 

Vi vil over en 5-arsperiode fa ned
trappet tollen til EF-la nd m ed et be
l0p som tilsva rer l0nnskostnadene i 
treforedlingsindustrien i dag. 

Ved en eventuell h a ndelsavtale k a n 
vi kalkulere m ed en tollnedtrapping 
over 9 ar - r egn et fra 1976 - og da 
for et begrenset kvantum. Dessuten 
vil EF-landene kunne si opp h a ndels
a vta len med kort varsel. 

N a r vi vet hvor trengt situasjonen 
er i dag for norsk treforedlingsindu
stri - sk a t vi ikke forundre oss om 
de a ller fleste innen denne industri
g ren hilser et medlemskap velkom
m en . 

For oss pa R a nheim vil det bety en 
mye raskere fart mot m alet bade na r 
det g jelder den produksjonsmessige 
og sosia le utvikling. 

Sa over til artikkelen: 

EF-SP0RSMALET : 
Sp0rsmalet om fullt medlemskap 

i De Europeiske F ellessk ap (EF) vil 
trosn a ile daglige problemer, v rer e den 
viktigste sak ogsa i det nye a r. For 
var industri har man g jennom for
handligene i Brtissel oppnadd gun
stige r esulta t er . Det er definitivt kla r
lagt at viktige norsk e industr igrener 
som treforedlingsindustrien ikke vi! 
bli m 0tt med srerregler. Tollnedtrap
ping vil begynne 1. april 1973, og full 
tollfrihet til F ellesmark edet vrere opp
n a dd i !0pet av en 4 'h -a rs periode. 
En ratifikasjon a v den avta le som er 
inngatt , vi! g i trygghet for la ngsiktig 
pla nlegging og fortsa tt rasjonaliser
ing av var industri. 

Fra 1. ja nua r 1972 ble tollsatsene 
for papir til EF redusert m ed nye 
0,8 %. Dermed er det endelige resul
t att for Kennedy-runden na dd, n emlig 
en toll pa 12 % for de fleste papir
kva litet er . Fortsa tt tilsvarer den 50 
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til 70 kroner pr. anvendt m 3 t0mmer 
eller omtrent det samme bel0p som 
I0nnskostnadene. 

En ha ndelsa vta lel0sning pa linje 
m ed ikke-s0kerla ndene er vel det ene
st e a lterna tiv til fullt medlemskap 
som na kan t enkes. Det forhandlings
m a ndat som Ministerra det h a r g itt 
Kommisjonen for disse land, viser a t 
man for treforedlingsprodukter vii fa 
en frysing av de n avrer ende tollsa tser 
frem til 1976, og at m a n deretter vii 
fa en avtrapping n ed til nulll. januar 
1985. En slik forsinkelse er selvsagt 
uhyre bet enkelig i en industri hvor 
utviklingen gar sa raskt som den gj0r 
hos oss. Men la ngt viktigere er de 
reservasjoner som g jelder for en slik 
ha ndelsavt a le. Tolla vtrappingen g jel
der nemlig kun for et begrenset kvan
tum - de sak alte indikative kvoter 
- og hvis man eksporterer mer enn 
dett e, belastes m a n den fulle ytre toll
sats i F ellesmark edet . Kvotene synes 
a bli basert pa faktisk import i p eri
aden 1969/71. Videre vi! F ellesmarke
det reservere seg a dgan g til a sette i 
verk spesielle tilta k som begrenser 
importen fra ha ndelsavt a lepartnere 
ytterligere. Det vi! ogsa apnes mulig
h et for en utjevningsavgift pa ferdig
varer til subsidiering a v rastoffer el
ler ha lvfabrika t a . Som en generell 
gardering finnes en beskyttelseskla u
sul som g j0r at EF k a n sett e tollinn
romm elsen e ut a v kra ft hvis ha ndels
a vtalen bringer Fellesskapets indu
strig rener i en vanskelig situasjon. 
Handelsavtalen vi! f a en kort g jen
sidig oppsigelsestid. 

Det vii ogsa, i a ile fall midlertidig, 
m a tte innf0res toll mot tidligere 
EFTA-partnere som Da nmark og 
England dersom disse blir medlem 
av EF. Denne skal etter reglene byg
ges ned til null i 1985. Ogsa disse la nd 
vi! imidlertid ha de samme r eserva
sjoner og samme mulighet er for a 
bruke indika tive kvoter, utjevnings
ordninger og beskyttelseskla usuler 
som de opprinnelige 6 fellesmarkeds
la nd. 



En h andelsa vta le vil p~ samme 
m at e som et fullt medlemskap t a bort 
va r egen tollbeskyttelse pa industri
varer, h erunder treforedlingsproduk
ter, og var produksjon for hjemme
markedet vil langt fra komme i noen 
trygger e posisjon under en h a ndels
avtale enn ved et medlemskap. 

Va r vurdering er a t v~rt lands etko
nomiske fremgang under en h a ndels-

avtale vil hemmes, var evne til verdi
skapning innen la ndet vil reduseres 
og evnen til a utnytte de muligheter 
som foreligger g jennom norsk indu
strireising, bli mindre. Bare fullt 
medlemskap kan gi den trygghet som 
er n0dvendig for langsiktig planleg
g ing av v~r industris fremtidige ut
vikling. 

R.I. L. Fo~rJ3 .~.\..LLGRUPl-=>ES 

""l'UR ~riL Sl-=> ANIA .. 

Letrdag 11. mars startet 19 for
ventningsfulle menn fra klubbhuset 
pa R a nheim m ed kurs for Malaga i 
Spania. En ukes nye og spennende 
opplevelser ventet i Syden. 

Turen kom i stand etter at forman
n en, H. W rehre, kunne tilby laget a 
fa dekket det meste ved a utfetre dug
na d pa laven pa Wrehre g~rd, slik at 
hver mann slapp med et rimelig beletp. 

Meningen med reisen var a kunne 
komme sammen og ryste a lle sam
men til en k ameratflokk ogsa utenom 
ban en. Vi h a dde ogsa med trenings
utstyret, for vi hadde fatt leie en egen 
treningsbane. Denne viste seg imid
lertid a vrere ubr ukbar, slik at vi 
matte finne oss en liten grusbane 
like ved hotellet , og her gikk t renin
gen med liv og lyst ca. 2 timer hver 
dag. 

Vreret viste seg ikke fra sin beste 
s ide f0r pa s lutten av uken, men da 
ble det slik man forestiller seg Costa 
del Sol, m ed bading i Middelhavet og 
ma nge solbrente kropper. 

Opplevelser var det ellers nok av, 
med tyrefekting og «Grisefest» og 
m asse annet. P~ «grisefesten» spiste 
vi helstekt smagris - griljert over 
apen ild - og danset p~ bordene til 
de sma timer. 

Men hetydepunktet var vel likevel 
fotba llkampen vi h adde m ed det 
spanske 4. div. -laget «Las Palomas». 
Sa stort og entusiastisk publikum har 
vel ikke R a nheim hatt siden sine 
g la nsdager i hovedserien . Det ble en 
riktig malrik og underholdende his-

torie, og da vi gikk av ban en med 
seier pa 5-4 var publikum elleville. 
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Men a lt har sin ende, og na tt til 19. 
mars gikk turen heimover igjen, og 
etter en flytur pa 13 timer, hvor vi 
matte nedom bade Sola, Torp, Forne
bu og Retros, havnet vi endelig trygt 
pa Vrernes til utalmodig ventende 
koner og kjrerester. 

Takk for turen ! 
K.W. 

FTa tyTefektingen 



Et kjent ansikt i fr-emmede omgivelseT 

L agene fliJT kampen - Ranheim i ?nliJTke dTakteT 
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I kke alle bodde like luksttTiest. I disse utgTavde holen e 

bodde hele familie1' - midt inne blant luksushotel le1' 

Svennmebassenget pa hotellet -

hv oT vi baclet etteT tTeningen 
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Per~onlig 

Det er g ledelig A se a t in teressen 
for personlig vern eut styr er stigende 
over hele bedr iften . 

Vi har vel v rert for beskjeden til A 
a gitere for bruk a v det verneutstyret 
vi har - og p A hvilke premisser 
m a n k an f A utlevert verneutstyr. 

I forgangen til Mek . verksted har 
vi et utstillingsskap for verneutstyr , 
som jeg vii a nbefa le de a nsatte t il A 
se pA, for h er ha r vi faktisk n oe fo r 
a ll slags a rbeid hvor verneutstyr b01· 
bru k es. 

Det vesentligste er : Vernesko, b r il
ler, for skjellige typer m ask er , hjel
m er , skjermer for bl. a . sveising, 0r e
klokker og 0r epropper og forskj ellige 
a ndre ting . 

Alt dette, unntatt vernesko, fAr a ile 
utlevert ved A h envende seg til sin 
forma n, og det er gratis . 

D et m a n rnA bet a le for er vernesk o, 
som rnA bestilles hos verneleder en . 
Men ogsA verneskoen e blir sv rert bil
lig , for bedriften g ir et tilskudd p A 21 
kroner pr. pa r uan sett hvilken type 
sko m an velger. I fjor solgte vi 245 
par sko, og fortsetter vi som hittil i 
Ar kommer vi godt over 300 par, og 
deter bra. 

verneut~tyr 

Det er a lltid vansk elig A fA folk til 
A bruke personlig verneutst yr, og det 
er vel ikke t il A bortforkla r e a t en
k elte ting kan virke ubehagelig , m en 
jeg t0r pAst A a t det ret t og slett er en 
overgang til en tilpa sningsperiode. 

Vi m ennesk er er i grunnen noen 
rar e sk apn inger i m ye og m an gt, og 
det kommer ogsA frem ved bruk av 
verneutstyr. 

P A foresp0rsel om hvorfor enkelte 
ikke br uker verneutstyr fAr jeg ofte 
f0 lgende svar : 

- N ei, n A ha r jeg st Att i denne 
jobben i 20- 30 Ar , og jeg ha r aldri 
g jort meg noe, fo r dette k a n jeg. 

J o, jeg t viler ikke pA a t du k an 
jobben din, m en k an det ikke ligge 
en f a r e i a t du f0ler deg sA s ikker a t 
plutselig en dag skjer ulykken nett
opp p A grunn a v uoppmerksomhet 
fordi m an f0lte seg for sikker . Det 
r esonnem entet a t det k a n nok skje 
en ska de eller ulykke m ed andre -
m en ikke m ed deg, holder nok ikke. 
Erfa ringer viser a t m a n vet a ldri 
hvem ulykken rammer. 

B 1·uk sunt bondevett. 
B Tuk veTneutsty r. 

V eTneleder en 

BEDRIFTSHANDBALL DAMER 
0 

PA RANHEIM 
H Andballda m en e g j0r fremdeles in

gen ska rn p A bedriften g jennom sin 
idrett . 

Som k jent sta rtet laget i 2. divis jon 
i fjor og spilte seg uten p r oblemer 
opp i 1. divis jon . 

Etter A h a spil t et par k a mper i 1. 
divisjon begynte laget s spiller e der
imot A m 0t e f ram til k ampene m ed 
m er eller mindre geleaktige knrer, og 
a v og til var det endog fa r e for a t 
m an m At te fA k ampen utsatt i 5- 10 
minutter , da R anheims-damen es ner
v0sitet begynte A g i seg utslag i k raf
tig m agesja u . Srerlig ille va r det n Ar 
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man skulle m0t e lag som Kommunen 
og Klrebu Pleiehjem . Spillerne p A 
disse lag fortonet seg n rermest som 
noen veldige kjemper , og m an skulle 
da sn a rt fA m erk e a t det ihvertfa ll 
ikke var fisk ek raft de h a dde i a rmene. 

Ma n kom seg da h eldigvis forholds
vis h el g jennom dette ogsA til slutt. 
N erv0sitet en begynte et terhvert A g i 
seg, og laget g r eide A t a ig jen !itt av 
den svak e starten p A de siste 4-5 
k a mpen e, sA resulta t et ble ikke dAr
liger e enn a t da m en e ble nr. 7 av 10 
lag. 



Til slutt vil vi komme m ed en appell 
til a lle da m en e ved bedriften: 

Vi ha r det kjempekoselig pa tre
ningsdager , og vi har dessuten en
kelte sa mmenkomster. Da vi sta dig 
har pwblemer m ed a stille fullt lag, 

LITT OM SALTBYA 
N a r dette leses h a r Salt0ya for

lengst apnet sine porter fo r sesongen 
1972, og 0yas m otorbat - beh0rig 
r egistrert og klassifisert sam M fB 
«Sa lt0ya » - h a r a lt g jort tall rike 
turer til fastlandet ved Lan gstein, 
fraktende pa g la de g jester og ellers 
a lt mulig sam h0r er til driften a v et 
slikt st ed. 

Sa lt0ya, slik sam vi na kjenner den , 
har vel etter hvert funnet sin form 
og stil , sin m a te a fungere pa som 
ferie- og fri t idssted. Den huser en 
spesiell a tmosf re re sam tilta ler en 
m asse m ennesk er. Ma n f a r lik som til
fredsstilt en m er eller mindre bevisst 
tran g ti l a S0ke «tilba k e til na turen», 
sam Rousseau uttrykker det . Eller 
kanksje va r det Ibsen ? - Vi er des
verre ikke i stand til a holde disse 
store g utta fra hvera ndre. 

ser vi g jerne a t vi f a r m ed ass m ange 
fler e. Vi tren er hver mandag fra 
kl. 16- 17 pa R anheim Idrettspla ss. 
Hvorfor ikke g j0re m andag ettermid
dag til fast trimdag? 

bj . 

I en samtale vi ha r h a tt m ed 
forma nnen i Salt0y-komiteen , Arne 
Brekke, for teller h an a t a r ets opp
legg og dr ift vii bli sam tidligere a r . 
Komiteens arbeidsprogra m for 1972 
er gansk e omfattende. At vi h a r far
a n oss en arbeidsgla d k omite, er ia ll
fa ll s ikker t . Arbeidsprogr a mmet ble 
for 0vrig g jeng itt i forrige nummer 
a v R a nheims-N ytt. 

Aret s vaktmester er Joha n E ggan. 
Sam tidligere a r l0nnes h a n av be
driften , og en bet ydelig utg iftspost 
spa res m ed dette, og m ed takk a v 
fa gforeningen og dens f eriehjems
komite. B edriften h a r ogsa gitt m a 
teria ler til n y f laggstan g, og h ar 
forrert 0ya et n ytt f lagg. Sta n gen er 
eller s laget ved dugna d a v folk i m e
kanisk verksted og er reist og kom
m et pa pla ss. 

>r· 
Fonnann i Salt0y k omit een (i midt en) 

p a i nspek sjon Tundt 0ya. 
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Storstormen som gikk over Tmn
delag siste host, g jorde ogsa skader 
inne pa Sa ltoya, m ed m a nge vindfall 
og brekkasje i storskogen. Strenden e 
ble fylt av drivtommer og a nnet vrak
gods, sa h er ligger et betydelig arbeid 
og venter. 

Brekke forteller videre a t ma n un
der gravingen av funda mentet til k a i
lcranen fant en gammel oks av bile
typen . Den Ia pa 1,5 meters dyp. Vi 
har sett den og tror den rna vrel'e 
meget gammel. Den burde bli vist til 
de arkeologiske myndigheter. For alt 
vi vet sa kan den vrere fra selveste 
Ka lv Arnesons dager. 

Det er selvsagt fa gforeningens 
medlemmer med husstander som ut
g jor den langt storste bes :Jk sprosen 
t en inne pa Sa ltoya. Hva muligens en 
del av vare lesere ikke vet er a t ogsa 
en god del a ndre organisasjoner og 
institusjoner ganskc jevnlig besoker 
oya .. I fleng sa k a n det nevnes at en 
lcir k elig ungdomsgruppe her fra byen 
har vrert der somrer pa rad. J ern
banens verkstedgruppe ha r ogsa vrert 
pa besok. De hadde planer om kjop 
a v en lignende oy ute i fjorden , og 
ville se og hore va rt opplegg til drift 
etc. Videre har en gruppe kjopmenn 
som k a ller seg AS.KO for sine m ed
lemmer arrangert noe de kalte «sjo
festiva l» derinne med deltakelse av 
ca. 70 kjopmenn med fruer. Klasser 
fra Cha rlottenlund skole har vrert der 
fler e ar pa rad. De skal dit en tur i ar 
ogsa. De benytter oya som et ledd i 
sin botaniske og biolog iske undervis
ning og holder fa ktisk ordinrere sko
le timer der inne. 0ya ha r ogsa ha tt 
bes:Jk av en speidertropp fra byen. 

F elles reaksjoner fra a lle som har 
vrert der er a t de ble voldsomt be
geistret for oya og dens omgivelser, 
sa de ville svrert gjerne komme igjen. 
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Slwle lclasse pa bes0lc 

Sa ltoya har ganske stor k apasitet 
nar det gjelder a skaffe sine beso
kende et sted a vrere. I Soloye dispo
nerer m a n ett 16-ma nnsrom, ett 12-
ma nnsrom, 4 enkeltrom, pluss stor
sa len og en skolestue. Hovedhuset har 
11 rom p luss stue, spisestue og kjok
k en. Det er m aksimalt blitt oppredd 
t il overnatting for 77 m ennesker. 

Og m ed dette skulle sa Saltoya for 
sesongen 1972 vrere sa noenlunde pre
sent ert . Matte vi sa fa en sommer 
med sol og massevis a v pent vrer, slik 
a t vi h a r en del en er gi og overskudd 
pa la ger na r en ny host og vinter 
innfinner seg. Men det er enna lenge 
til. H eldigvis. 

aw 



BEDRIFTSI-IEINIEVERNErr 

H eimevernet z;a ilmaTSj 

Bedriftsheimevernet k an i ar se til
bak e pa 20 ars virksomhet. 

Fra en beskjeden start i 1952 hvor 
utstyr og ogsa m a nnskap var n oe 
ma n gelfulle, ha r H.V. i dag fullt mo
derne utstyr. Siste tilskudd er de helt 

D et nye v apen gjennomgas 
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nye AG-3 automatvapen som er ny a v 
a ret. 0velsen i ar var da lagt opp 
med h enblikk pa bruken av dette 
vapen , sa som a dskillelse og sammen
setning samt vapnets virkem ate. 
Likesa har mannskapet fatt utlevert 
vernemaske (gassmaske). Bruken av 
denne ble ogsa g jennomgatt ved 
ovelsen . 

Mannskapet var stort sett fornoyd 
m ed det nye vapen. Noe presisjons
vapen kan m a n vel ikke akkurat si 
at AG-3 er , men med !itt m er t rening 
far man bedre kjennskap til vapnet, 
og resultatene vil da h eller ikke utebli. 

0velsen av aret ble g reit avviklet. 
0vingsleder samt omradesjef i HV 
12403 var ogsa til st ede. 

I sin redegjorelser for HV kom de 
begge inn pa betydningen av et be
driftsheimevern. 

Vart arbeid er a fa en fulltallig 
tropp, noe man er pa god vei til a 
klare, i og m ed a t bedriftsheimever
net pr. i dag t eller 30 m a nn m ed 
befal. 

Va r m angearige troppssjef, Arne 



Brekke, slutter i a r etter 25 a r i HV. 
H elsem essige grunner er a r sak til 
dette. Vi som h a r h a tt den g lede a 
sam a rbeide m ed Brekke, beklager 
ha ns a vgj0relse om a slutte. Brekke 
h a r lagt ned et stort a rbeid de arene 
h an h a r vrert HV-mann. P a a vslut
ningsdagen ble ha n over rakt en gave 
fra m a nnskapet , en tinnbolle m ed 0se 
samt inskripsjon. Brekke takket for 
den store oppmerksomhet som ble 
vist ha m , og lovet a t denne gaven 
skulle fa h edersplassen i stua. 

Til slutt r esulta t er fra skytingen : 

1. A. Berge 
2. K. Bj0rvik 
3. Knoff 
4. 0 . H a nsen 
5. G. Winther 
6. H. Lyngen 

O. K . 
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50 ar: 

E gil Engelsas 
Ingva r Amundsen 
Ka ren P a ulsen 
Magne Blix 

26J7 - 72 
16j8 - 72 
30J8 -72 
4j10 -72 



SEIEREN VAR VAR ELLER VARDEN IKKE DET? 

F0rste Tekke fTa v .: 0istein Saksvik, 
ToTmod Haugan, R eidar B akken. 

B ak : Johan A . Stegavik, Osv. Sunde 

Vi leste i en avis her i va r en gan g 
om Strindheim-dominans i stafetter. 
Og det kan vel ikke benektes at dette 
er tilfelle na. Men vedkommende som 
skrev dette f6r nok m ed h a relabben 
da h an laget s itt produkt. H a n tok 
for seg hva som hadde skjedd nar det 
g jelder st a fettl0p her i Tmndelag, 
helt fra 1930-ara, da F jellset ersta
fetten f0rste gang ble arrangert og 
fra m til 1972. 

Idrettslag og -klubber ble beh0rig 
trukket fram og fikk sine velfortjente 
og vel unte klapp. Men ett lag ble 
ikke funnet verdig til omtale. Dette 
laget heter R a nheim Idrettslag. 

J eg liker ikke a skryte, men sann
heten k a n da umulig vrere skryt, og 
sannheten er den, a t i 1950-ara var 
det ingen tr0nderske idrettslag som 
greide a hamle opp med R a nheim 
Idrettslag nar det g ja ldt stafett10p. 
Seier 8 ganger i Fjellset erstafet ten i 
a rene 1951- 1959, dera v en gang - i 
1951 - i klasse B. En enest e gan g i 
denne perioden ble laget nr. 2. Da var 
det et Oslo-lag som seiret, n emlig 
BUL. Til tross for manipulasjoner og 
fora ndring av et appelengder o.l. lyk
tes det ikke a forvise R a nheim IL fra 
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Ferste ?"ek l'e fra v .: K nut Torgersen, 
E rnst L arsen, To?·bjern R efseth. 
B ak: ETland H MbeTg og Jon L0v li. 

f0rsteplassen i Fjellseterstafetten . -
Men det var ikke bar e denne stafetten 
laget deltok i og seiret. Det g jelder 
bade her i Tmndelag og i Sverige. Og 
r ekorder satte laget i samtlige tmn
dersk e stafett er , og noen a v disse 
r ekorder star enna. 

J eg sa h er forleden i et referat fra 
et fri -idrettsstevne i California a t det 
der va r to a merikanere som ha dde 
hatt en drabelig dyst pa 400 yards. 
Den en e av dem var akkurat en ba rt
len gde foran den andre, sto det. Nar 
det snakkes om R a nheims st a fettlag 
fra 1950-a ra sa gar det ikke an a 
bruke bartlengder som ma lestokk nar 
det g jelder skilnad i tid til lag nr. 2. 
H er m atte differansen m a les i sekun
der og minut t er . 

Det er derfor !itt av et mysterium 
at vedkommende som kommen terte 
fremtredende t m nder ske st afettlag 
g jennom tiden e kunne «glemme» et 
lag som R a nheim Idrettslag i denne 
forbindelse. Om dette ikke kan re
gistreres som verdensrekord, sa m a 
en trygt kunne si at det bare var en 
kraftig personlig rekordforbedring. 

S.E.G. O 



NYE A VDELINGSINGENI0RER 

KaTe H ammeTas, f. 20/5 1943, blir 
a vdelingsingeni0r ved va r nye stanse
a vdeling. H an er utda nnet m askin
ingeni0r fra G0teborg T eknikum og 
har vrert konstrukt0r ved var bedrift 
i 3Yz ar. 

Vi gratulerer med nyansettelsen. 

Oddmund Eide, f. 2 f4 1941, har vrert 
dr iftsassistent ved var b0lgepapp
fa brikk i vel 2 ar. Eide er in geni0r 
utdannet ved Narvik t ekniske skole 
og har ett ars tilleggsut dannelse i 
p roduksjonsteknikk og drifts0konomi 
fra Bergen tekniske skole. 

Vi g ra tulerer m ed a nsettelsen som 
avdelingsingeni0r ved B0lgepappfa
brikken. 

AH! ENDELIG ER FERIEN HER IGJEN. 
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BEDRIFSMESTERSKAPET I SKOTTHYLL 
ble avholdt 28. mai 1972, og de 10 5. Gjermund Kirkvold 51010 p 
beste ble : 6 . Andor Kirkvold 470 p 

1. Tore Rusta d 630 p 7. Kje ll T. Sa k svik 440 p 
2. K are Guldberg 600 p 8. Harald Fl0nes 430 p 
3. R agnar Guldberg 530 p 9. 0yvind Lund 410 p 
4. Arma nd Solem 530 p 1G. Karl 0 . Horrigmo 390 p 

Representanter for R.I.L. Oinkring ar 27-28 

Ji'1·e v .: L aTs J0Tgensen, T oTmocl BaTstad, J ohan Sal~svik, E iv ind AhlbeTg, 
EinaT M olcsnes, T age 0ste1·Z0v, John GulclbeTg og Ole Bat·stacl 



A. Holboek Er iksen & Co. •!s, T rondheim 


